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وضعیت پاندمی کرونا در ایران قابل مقایسه با دنیا نیست
وزیر بهداشت مطرح کرد؛

وزیر بهداشــت با اشاره به روند واکسیناســیون در کشور، گفت: 
وضعیت کرونا در ایران، قابل مقایســه با ســایر کشــورهای دنیا 
نیســت. بهرام عین اللهی، تقدیم ۳۰۰ شــهید به کشور در اپیدمی 
کرونا را یکی از افتخارات ماندگار نظام ســامت دانست و افزود: 
پس از دفاع مقدس پزشــکان ما در خطوط مقدم و پشــت جبهه 
حضور قابل توجهی داشتند و شهدای زیادی تقدیم نظام اسامی 

کردنــد، در دوره کرونا نیز شــاهد اوج فداکاری کادر ســامت با 
تقدیم ۳۰۰ شهید به نظام، کشور و مردم بودیم. وی تصریح کرد: 
آثــار مخرب ویروس کرونــا در همه جای دنیا یکــی بود ولی با 
واکسیناسیون گسترده که در ایران به همت کادر سامت و مردم 
انجام شد، اکنون شاهدیم که وضعیت ایران با سایر کشورها قابل 
قیاس نیســت. اتحاد و همدلی ملت در واکسیناسیون بی نظیر بود 

و به عکس برخی کشورها، هیچ بیماری در مراکز درمانی ما روی 
زمین نماند. وزیر بهداشت اضافه کرد: در شروع کار دولت سیزدهم 
۱۵ میلیون دوز واکســن تزریق شــده بود و تا کنون ۱۵۵ میلیون 
دوز واکســن به مردم تزریق شده است. همه پایگاه ها، حسینیه ها 
و مساجد همانند دوران دفاع مقدس وارد میدان خدمت شدند و با 

مدیریت جهادی به واکسیناسیون کمک کردند.

جامعه

اخبار کوتاه 

شهردار تهران گفت: صددرصد ون ها باید از رده خارج شوند و 
۷۰ درصد تاکسی ها و ۸۰ درصد اتوبوس ها نیاز به نوسازی دارند.
علیرضا زاکانی شــهردار تهران و جمعی از مدیران شــهری با 
حضور در مرکز تحقیقات و نوآوری صنایع خودرو سایپا از آخرین 

دستاوردهای فنی این مجموعه صنعتی بازدید کردند.
در پایــان ایــن بازدید زاکانی با اشــاره به دســتاوردهای این 
مجموعه در صنعت خودروسازی گفت: برای مدیریت و نوسازی 
ناوگان حمل و نقل شــهری چه در حوزه جابجایی مسافر و چه 
در حوزه حمل بار نیاز به همکاری با شرکت های داخلی از جمله 

مجموعه سایپا داریم.
وی در ادامه افزود: بسیاری به من توصیه می کردند که برای 
نوســازی ناوگان حمل و نقل شهری به ســراغ شرکت های 
خارجی برویم اما همواره اولویت اول ما در شهرداری استفاده 
از تولید داخل بوده اســت و اگر جایی حــس کردیم تولیدات 
داخل پاسخگو نیازهای ما نیست به سراغ محصولات خارجی 

می رویم.
شــهردار تهــران در بخــش دیگــری از ســخنان خود به 
راهبردهای پیشــروی شــهرداری تهران برای مشــارکت با 
مجموعه های خودروســازی از جمله سایپا اشاره کرد و گفت: 
پیشــرفتهای سایپا در صنعت خودروسازی برای ما قابل تقدیر 
اســت. در وهله نخست برای همکاری با این مجموعه نیاز به 
دریافــت پکیجی از خدمات داریم همچنین عاوه بر مســئله 
خریــد امکانات یکــی از راهبردهای شــهرداری طرح ریزی 
پروژه های مشــارکتی با مجموعه های خودروســازی اســت 
و برای تحقق ایــن هدف باید بدانیم آیا ســایپا عاقه ای به 

مشــارکت در پروژه های مختلف شهرداری دارد یا خیر؟
زاکانــی در ادامه افزود: نکتــه دیگر این اســت که تهران 
ویترین کشــور است؛ به همین دلیل هر پروژه ای در این شهر 

موفق شــود بافاصله به سایر نقاط ایران تسری پیدا می کند. 
اگر ماحصل همکاری میان شهرداری تهران و مجموعه سایپا 
موفقیت آمیز باشد شــهرداران دیگر شهرها نیز برای نوسازی 

ناوگان حمل و نقل شــهری خود به سراغ سایپا خواهند آمد.
شــهردار پایتخت با اشاره به چالشــهای حمل و نقل شهری 
تهران بیان کرد: حمل و نقل شــهری تهــران نیازمند ترمیم 

نیســت بلکه برای حل چالش های آن لازم اســت دســت به 
تحول بزنیم؛ ناوگان حمل و نقل شــهری تهران از فرسودگی 
چند ســاله رنج می برد؛ به نحوی که صددرصد ون ها باید از 
رده خارج شوند و ۷۰ درصد تاکسی ها و ۸۰ درصد اتوبوس ها 

نیاز به نوسازی دارند.
زاکانی در ادامه پیرامون فرایند همکاری میان مجموعه سایپا و 
شــهرداری تهران افزود: برای دقیق تر شدن ابعاد همکاری میان 
دو مجموعه لازم اســت تیمی با محوریت معاون حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری تهران( و مهندس تیموری )مدیرعامل سایپا( 
شــکل گیرد و انشالله تا شنبه هفته آتی شــهرداری تیم خود را 

معرفی خواهد کرد.
زاکانی همچنین با اشــاره به تمایل شــهرداری در استفاده از 
خودروهای برقی و گازسوز گفت: در تهران با بحران آلاینده های 
گازی رو به رو هســتیم به همین جهت اســتفاده از خودروهای 
برقی و گازســوز برای ما در اولویت اســت و به دنبال استفاده از 

خودروهایی با این ویژگی در حمل و نقل شهری هستیم.
شهردار تهران در بخش پایانی ســخنانش تاکید کرد: برای ما 
قدرت عرضه ســایپا بسیار مهم اســت به نحوی که اگر با این 
مجموعه قراردادی بســتیم بدانیم مفاد آن چــه زمانی و به چه 
شکلی اجرایی می شود تا مبتنی بر آن شهرداری تهران نیز بتواند 
هماهنگی های لازم با ســایر دستگاه های مسئول از جمله دولت 

را انجام دهد.
لازم به ذکر است که جال بهرامی، لطف الله فروزنده، علیرضا 
جاوید و مجیــد باقری، شــهردار تهــران را در بازدید از مرکز 

تحقیقات و نوآوری صنایع خودرو سایپا همراهی می کردند.

حمزه زاده مطرح کرد؛

نقد هتلداران به ناکارآمدی متولیان گردشگری
رئیس جامعه هتلداران کشــور با بیــان اینکه اکنون میانگین 
ضریب اشــغال هتل های کشور کمتر از ۱۵ درصد است، گفت: 
دولت باید با توجه به شــرایط به وجود آمده برای گردشــگری 

تصمیم گیری می کرد، اما اقدامی نشد.
جمشــید حمزه زاده رئیس جامعه حرفه ای هتلداران ایران در 
نشســتی با رؤسای جوامع هتلداری در اســتان ها، افزود: رکود 
صنعت هتلداری از عید ســال ۹۸ شروع شد و تاکنون ادامه پیدا 
کرده و بر صنعت گردشــگری و به طور طبیعی فعالیت هتل ها 
تأثیر مستقیم داشته است. وقایع ماه های گذشته رکود عجیبی در 
صنعت گردشگری به وجود آورد که به اعتقاد ما تأثیرات منفی 
آن از کرونا هم بیشتر است. در حال حاضر میانگین ضریب اشغال 

هتل های کشور زیر ۱۵ درصد است.
رئیس جامعه حرفه ای هتلداران ایران با بیان اینکه انتظار داریم 
دولت برای رفع مشکات صنعت هتلداری قدمی بردارد، گفت: 
متأســفانه متولی ما یعنی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی هیچ گاه در خصوص صنعت گردشــگری کار 
نظام مند و ساختارمندی انجام نداده است. اگرچه وزیر نسبت به 
خیلی از وزرای کابینه قوی تر است اما اقدامات بدنه وزارتخانه در 
بخش گردشــگری با شرایط جاری کشور متناسب نیست. نگاه 

سنتی بر معاونت گردشگری کشور حاکم است.
حمزه زاده به شیوه های برگزاری نمایشگاه گردشگری در کشور 
اشــاره کرد و آن را ناکارآمد و ســنتی خواند و توضیح داد: هر 
سال نمایشگاه گردشگری برگزار می شود اما نتایج مورد انتظار از 
آن حاصل نمی شود. به جای این که برای تبلیغات و شناساندن 
جاذبه های گردشگری کشور در سطح ملی و بین المللی هزینه 
شود، برای چنین نمایشگاهی هزینه می شود و این نشان می دهد 
که هنوز نگاه ســنتی بر معاونت گردشگری کشور حاکم است. 
اعتباراتی که می تواند بســیاری از مشکات گردشگری کشور 
را حل کند، صرف برگزاری نمایشــگاهی می شود که به دلایل 
مختلف تأثیری در پیشبرد اهداف صنعت گردشگری ندارد؛ آن هم 

در فصلی که اساساً میزان تأثیر را کمتر هم می کند.
وی به موضوع ســامانه جانا به عنوان مشکلی که تشکل های 
گردشــگری مدت ها است با آن دست وپنجه نرم می کنند اشاره 
کرد و گفت: مسئله این سامانه آنقدر بغرنج شده و پیچیده است 

که تشکل ها حتی برای ثبت نام در آن دچار مشکل هستند.
رئیس جامعه حرفــه ای هتلداران ایران بــه موضوع تفویض 
اختیارات به تشکل های گردشگری به عنوان مسئله مهمی که 
این تشکل ها سالهاست به دنبال آن هستند، اشاره کرد و گفت: 
این موضوع که مطالبه دیرینه تشکل هاست، متأسفانه از سوی 
معاونت گردشگری کشــور جدی گرفته نمی شود. در حالی که 
تفویض اختیارات بــه بخش خصوصی هم منطبق با اصل ۴۴ 
قانون اساســی است و هم مورد تاکید ســران نظام و در رأس 
آنها مقام معظم رهبری. با این حال متأسفانه معاونت گردشگری 
موضوع را جدی نمی گیرد و در بحث تفویض اختیارات تشکل ها 

را به بازی گرفته است.
حمزه زاده رفتارهای ســلیقه ای سازمان ها و نهادهای مختلف 
در خصوص صنعت گردشــگری را مشکل دیگری دانست که 
فعالان این صنعت با آن دســت به گریبانند و اشــاره کرد که 
سازمان هایی مانند امور مالیاتی، نیروی انتظامی، تأمین اجتماعی، 
وزارت خارجه و… هر کدام بر اساس سلیقه شخصی با مسئله 
مهمی مانند گردشگری برخورد می کنند و برای پیشبرد اهداف 
صنعت گردشگری هماهنگ نیستند. مقام معظم رهبری فرمودند 
گردشگری ما را که نقطه قوت ما بود، نشانه گرفته اند. در چنین 
شــرایطی دولت و حاکمیت باید با توجه به بحران های به وجود 
آمده برای گردشــگری تصمیم گیری و طرح های متناسب با 
شــرایط روز ارائه کنند؛ اما متأسفانه هیچ گونه فعالیتی در عمل 
انجام نمی شود. وی، همچنین به موانع سرمایه گذاری در بخش هتل ها 
در کشور اشاره کرد و گفت: من این موضوع را با آقای ضرغامی هم مطرح 
کردم و گفتم که بعد از برجام ۶۰ شــرکت خارجی برای سرمایه گذاری و 
ساخت هتل به ایران آمدند و همه آنها روی دو موضوع تاکید داشتند؛ اول 
این که اگر نرخ دولتی باشــد، تمایلی به ورود و سرمایه گذاری برای ساخت 
هتل ندارند و موضوع دوم تضمین بود. یعنی مساله امنیت سرمایه و برگشت 
آن. این نشان می دهد عاقه مندان به سرمایه گذاری برای ساخت هتل در 
ایران بســیار زیادند و چیزی که مانع آنها می شود شرایطی است که وجود 
دارد. اگر شرایط مناسب باشد، حتماً شاهد سرمایه گذاری های بسیار خوبی 

در کشور خواهیم بود.

شهردار تهران:

۷۰ درصد تاکسی ها و ۸۰ درصد اتوبوس ها نیاز به نوسازی دارند

   کیانوش زرآبادی 

دســتیابی به رشــد و ترقی یک جامعه مستلزم 
ایجاد فرصت های برابر و نیز چگونگی به کارگیری 
اســتعدادها و توانایی های موجود در آن می باشد. 
یکــی از ایــن فرصت ها امکان حضــور معلولان 
همانند دیگر افراد در جامعه می باشد؛ بی تردید افراد 
معلول براساس تســاوی حقوق شهروندی نیازمند 
حضــور در فضاهای عمومی شــهری و برقراری 

تعامات اجتماعی می باشند؛
طبــق آمارهــای جهانــی حــدود ۱۵ درصد از 
جمعیــت جهان یعنی بیش از یــک میلیارد نفر با 
نوعــی از معلولیت زندگی می کننــد. افراد دارای 
معلولیت، در حوزه های مختلف از جمله اجتماعی، 
اقتصادی و آموزشی امکان مشارکت کمتری دارند 
و در مقایســه با افراد بدون معلولیت با مشکات 
اقتصــادی بیشــتری روبه رو هســتند که به علت 
موانع خارجی و محدودیت های ساختاری برآمده از 

بی توجهی جامعه به موضوع معلولیت است.
محیط های شــهری، تحصیلــی و کاری از نظر 
فیزیکــی و فرهنگی برای افــراد دارای معلولیت 
مناسب سازی نشده اند و موانع بسیاری برای حضور 
کامل افراد دارای معلولیت در اجتماع، رشد و بهبود 
کیفیت زندگی آن هــا وجــود دارد. اکثریت افراد 
جامعه بدون درنظر گرفتن شرایط و توانمندی های 
معلولان به طور خواســته یا ناخواســته و بیشتر با 
هدف دلســوزی و ترحم، در تعامل با افراد معلول 
افراطی با آنها رفتــار می کنند که این امر ضربات 

روحی جبران ناپذیری به آنها وارد می کند.
افــراد معلول در کنــار محدودیت هــای خود از 
توانمندی هایی نیز برخوردارند که در صورت ایجاد 
بســتر مناســب می تواند تقویت شود. عزت نفس، 
عملکرد و رضایت شــغلی افراد دارای معلولیت یا 
توانایی های متفاوت، به شــکلی چشمگیر  با  افرادِ 
تحت تأثیــر برخورد و رفتار همکاران آنها اســت. 
نگــرش منفــی در محیط کار یا اجتمــاع معمولًا 
بزرگ ترین ســد در برابر پذیرفته شدن و پیشرفت 

شغلی این افراد است. 
خواسته های معلولان از مناسب سازی 

معلــولان توقع دارنــد مانند شــهروندان عادی 
در سطح شــهر تردد کنند و اســتفاده از امکانات 
و زیرســاخت های شــهری برای آنهــا نیز فراهم 
باشــد. اعتقاد بر این اســت که باید سطحی برابر 
میــان افراد فاقد معلولیت و افــراد دارای معلولیت 
ایجاد شــود. افراد دارای معلولیت نیز نظیر ســایر 
شهروندان مالیات پرداخت می کنند و فعالیت های 
روزمره خود را انجام می دهند؛ بنابراین باید فرصت 
و زیرســاخت برابری برای این افراد فراهم شود. 
ایجاد فرصت های برابر برای افراد دارای معلولیت 
نسبت به سایر افراد و حقوق مدنی آنها باید تحت 
عنــوان قانون جامــع »حمایــت از معلولان« به 
رسمیت شناخته و رعایت شود تا این افراد نیز نظیر 
سایر شــهروندان از حضور در شهر و زیرساخت ها 

بهره کافی ببرند.
مناسب سازی و استاندارهای جهانی 

نمی تــوان گفــت هیــچ امکاناتــی درخصوص 
مناسب سازی شــهری در کشــور وجود ندارد اما 
کشور ما با ایده آل ها و استاندارهای جهانی فاصله 
دارد؛ البته بیشترین کمبود موجود در مناسب سازی، 
خاء فرهنگی اســت. در ابتــدا، ایجاد فرهنگ به 
رسمیت شــناختن حقوق افراد دارای معلولیت در 
میان مسئولان، شــهروندان و خود معلولان حائز 
اهمیت اســت. هنگامــی که حقوق افــراد دارای 
معلولیت به رســمیت شناخته شــود، زیرساخت ها 

نظیر مناسب ســازی فیزیکی با همت مسئولان و 
وجــود قانون جامع حمایت از معلولان، قابل انجام 
است. قانون جامع حمایت از معلولان قانونی کامل 
است که به تصویب مجلس شورای اسامی رسیده 
است؛ در واقع قانون وجود دارد اما خاء موجود در 

فرهنگ سازی است.
کشــورهایی نظیر ژاپن و آلمان پیشــرفت های 
به فرهنگ ســازی درخصوص  بســته  بســیاری 
مناسب ســازی و برخورد با افــراد دارای معلولیت 
دارنــد اما چنین کیفیتــی در ایران وجــود ندارد. 
در کشــورهای مذکور هنگام طراحی ســاختمان 
در ابتدای کار، مناسب ســازی بــرای افراد دارای 
معلولیت درنظر گرفته می شــود امــا همچنان در 
کشور ما خاءهای بسیاری در طراحی ساختمان ها، 
خیابان ها و معابر وجود دارد و افراد دارای معلولیت 
به راحتی قادر به تردد در برخی از ســطوح شــهر 

نیستند.
طی سال های اخیر پیشــرفت زیادی در راستای 
مناسب سازی در کشــور صورت گرفته است و به 
سمت بهتر شدن پیش می رویم اما نسبت به سایر 
جوامع با استاندارهای موجود در دنیا فاصله داریم. 
سازمان بهزیستی باید بیش از پیش از مناسب سازی 
حمایت کند؛ البته همت ســازمان بهزیســتی در 
مطالبــه قانونی مناسب ســازی، حمایت از حقوق 
معلولان و حمایت از ســازمان ها و ان جی اوها در 
راستای مناسب سازی بسیار کمک کننده بوده است.

جای آموزش در جامعه به شــدت خالی اســت و 
همــواره تاش مــا بر این بوده اســت که به این 
موضوع بپردازیم، خوشــبختانه نظام مهندســی با 
تشکیل کمیته تخصصی مناسب سازی توانسته در 
این امر پیشــتاز باشــد و فعالیت خود را آغاز کرده 
است که شــهرداری و اداره کل بهزیستی هم در 
بحث مناسب سازی تاش می کنند امیدواریم بیش 
از پیش ضوابط و مقررات معماری و شهرســازی 
لحاظ شــود و اداره بهزیســتی هم بــا حمایت و 
مطالبه گری های قانونــی بتواند حقوق معلولان را 
به رسمیت بشناسند و دستگاه ها را نسبت به حقوق 

افراد دارای معلولیت آگاه کنند.
اماکن عمومی غیردولتی از لحاظ 

مناسب سازی ارزیابی می شود
رئیــس دبیرخانه ســتاد پیگیــری و هماهنگی 
مناسب ســازی کشور با اشــاره به طراحی »نشان 
نقــره ای و طایی مناسب ســازی« گفت: میزان 
مناسب ســازی اماکن عمومــی غیردولتی در چند 

هفته آینده ارزیابی می شود.
غامرضــا رضایی فــر افزود: »نشــان نقره ای و 
طایی مناسب ســازی« به عنــوان معیاری برای 
مناســب سازی اماکن، طراحی شــده است و این 
نشــان در هر مکانی که اقدامات مناسب ســازی 
انجام شــود، نصب می شــود و برای اماکنی مانند 
رستوران، هتل یا محیط هایی که کاربری عمومی 

داشته باشد، امتیاز به همراه دارد.
وی ادامــه داد: اگر فرد دارای معلولیت به شــهر 
زیارتی یا دیدنی ســفر کنــد، می تواند اماکنی که 
دارای نشــان مناسب ســازی اســت، جست و جو 
کند و مکان های دارای نشــان طایی یا نقره ای 
مناسب ســازی را برای محــل اقامت خود انتخاب 
کند. براین اساس، مثا می توانند رستوران هایی را 
انتخاب کنند که مناسب ســازی و دسترس پذیری 

بهتری دارند.
رضایی فــر تصریح کرد: اطاعــات کافی درباره 
میزان دســترس پذیری اماکن عمومــی نداریم و 
اطاعات موجود براســاس ارزیابی هایی است که 
از اماکن عمومی دولتی در جشــنواره شهید رجایی 

در چند ســال به دســت آورده ایــم و میانگینی از 
اماکن دولتــی داریم اما هیچ بــرآوردی از میزان 
مناسب سازی اماکن عمومی خصوصی و غیردولتی 

در اختیار نداریم.
وی با تاکیــد بر اینکه ارزیابی از مناسب ســازی 
معابر و اماکن رفت و آمد شهری نداریم، ادامه داد: 
مقدمات ارزیابی اماکن را آغاز کرده ایم و ابتدا قرار 
است اماکن عمومی غیردولتی را ارزیابی کنیم. در 
این برنامه، بانک ها و هتل ها نیز جزو اماکنی است 

که ارزیابی و درجه بندی می شوند.
رضایــی فر اظهار داشــت: این طــرح طی دو تا 
ســه هفته آینده به عنوان مرحله نخست ارزیابی 
اماکن عمومی کلید می خورد. در این برنامه، حدود 
۱۰ مکانــی که رفت و آمد زیــاد دارد مانند مراکز 
بهداشتی، هتل ها، بانک ها و مراکز پلیس+۱۰ مورد 

ارزیابی قرار می گیرند.
ناوگان حمل و نقل عمومی برای 

معلولان مناسب سازی می شود
پیشتر رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 
مناسب سازی کشــور با اشــاره به قرارداد ۱۹۰۰ 
دستگاه اتوبوس  مناسب سازی شده برای معلولان 
گفت: همه اتوبوس هایی که وارد چرخه شــهری 
می شــود، مناسب ســازی و دارای رمپ ورودی و 

جایگاه ویژه ویلچر و نابینایان خواهد شد.
غامرضا رضایی فر با بیان اینکه اغلب وســائط 
نقلیه مناسب سازی نشــده اند، افزود: وظیفه داریم 
ناوگان حمل و نقل را طوری مناسب ســازی کنیم 
که همه افراد حتی افراد دارای معلولیت هم بتوانند 
بدون محدودیت از وســایل حمل و نقل عمومی 

استفاده کنند.
وی با اشــاره به اقدامات مناسب ســازی ناوگان 
درون شــهری گفت: در هفته دولت ســال جاری 
اتوبوس مناسب ســازی شده به  یکصد دســتگاه 
ناوگان حمل و نقل شــهری اضافه شد که وزارت 
کشور و سازمان شهرداری ها اعام کردند قرارداد 
۱۹۰۰ دســتگاه از این نوع اتوبوس ها بسته شده و 

قرار است تا ۶ هزار دستگاه افزایش یابد.
رئیــس دبیرخانه ســتاد پیگیــری و هماهنگی 
مناسب سازی کشــور اضافه کرد: کرامت انسانی و 
برابــرای فرصت ها این الزام را برای ما می آورد که 
همه حق دارند از امکانات جامعه اســتفاده کنند و 
حضور یکسانی داشته باشند و افراد دارای معلولیت، 

سالمندان و زنان باردار بتوانند آزادانه تردد کنند.
مناسب سازی فقط مخصوص معلولان و 

جانبازان نیست
رئیــس دبیرخانه ســتاد پیگیــری و هماهنگی 
مناسب سازی کشــور گفت: هنگامی که صحبت 
از مناسب ســازی می شــود، گمــان مــی رود که 
مناسب ســازی صرفا برای چند گروه خاص است 
اما مناسب ســازی برای همه افراد است. هنگامی 
که فردی که محدودیــت حرکتی ندارد از محیط 

پیاده رو وارد خیابان می شــود اگر اختاف سطح، 
جوی یا پل خطرناک وجود نداشته باشد، امنیت او 

بهتر حفظ می شود.
رضایی فر افزود: یک مادر با کالســکه نوزاد خود 
نمی توانــد به راحتی در معابــر تردد کند همچنین 
گاهی فرد نمی تواند در فروشگاه با چند کیسه خرید 
تا ماشــین برسد و به خاطر پرش از سطح جوی یا 
چاله صدمه می بیند. گاهی هــم با پل های فلزی 
روبرو می شود که فاصله میله های پل از هم خیلی 

زیاد است و پا در آن گیر می کند.
وی ادامه داد: اگر کســی پایش بشکند و ناگزیر 
باشــد دو ماه با عصا و گچ راه برود، زندگی برایش 
سخت خواهد شد. همه این مسائل نشان می دهد 
مناسب ســازی یک ضــرورت اســت و در همه 
کشورهای توسعه یافته نیز به عنوان یک ضرورت 
دیده می شــود و این ضرورت باید حس شود چون 
بیشــتر مســئولان با این مســاله درگیر نیستند و 

ضرورت را حس نمی کنند.
مناسب سازی، قوانین الزام آور دارد

رئیــس دبیرخانه ســتاد پیگیــری و هماهنگی 
مناسب ســازی کشــور گفــت: سالهاســت برای 
مناسب ســازی قوانین الزام آور وجود دارد. اسفند 
ســال ۱۳۹۶ قانون حمایت از حقــوق افراد دارای 
معلولیت را داشــتیم که در واقع تکمیل شده قانون 
سال ۱۳۸۳ اســت. براساس ماده ۲ قانون حمایت 
از حقوق افــراد دارای معلولیت، همه وزارتخانه ها، 
ســازمان ها و مؤسسات و شــرکت های دولتی و 
نهادهای عمومــی و انقابــی موظفند در طراحی، 
تولید و احــداث ســاختمان ها و اماکن عمومی و 
معابر وســایل خدماتی به نحــوی عمل کنند که 
امکان دسترسی و بهره مندی از آنها برای  معلولان 

همچون افراد عادی فراهم شود.
رضایــی فر خاطرنشــان کرد: براســاس ماده ۳ 
قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت، برای 
مناســب سازی باید ستادی تشــکیل شود و طبق 
این قانون، شــهرداری ها موظفند از صدور پروانه 
احداث یا پایان کار برای آن تعداد از ســاختمان ها 
و اماکــن عمومــی و معابری که اســتانداردهای 
تخصصی مربوط به معلولان را رعایت نکرده باشند 
خودداری کنند همچنیــن این قانون، وزارت راه و 
شهرسازی و شهرداری ها را مکلف کرده است که 
دسترس پذیری حمل و نقل عمومی را تسهیل کند.

وی گفت: اکنون حتی فرد سالم با کالسکه نوزاد 
نمی تواند در شهر بچرخد. نابینایان هنگام تردد در 
پیاده رو هر لحظه ممکن است آسیب ببیند. مسیر 
ویژه نابینایان در پیاده روهــا به گونه ای طراحی 
شــده  که بیم آن می رود نابینــا هر لحظه با یک 

مانع برخورد کند.
رضایی فر با اشــاره به فعالیت ســتاد پیگیری و 
هماهنگی مناسب ســازی گفت: این ستاد هر سه 
ماه یک بار جلسه برگزار می کند و در صدر آن وزیر 

کشور و بعد معاون توسعه وزارت کشور قرار داد و 
دبیر آن، رئیس ســازمان بهزیستی است و ۱۲ نفر 
از وزرا و معاونان عضو این ســتاد هستند. در سطح 
استان ها نیز مشــکات و نیازها با حضور استاندار 

بررسی و دائم رصد می شود.
وی با اشــاره به جشــنواره شــهید رجایی برای 
دستگاه های دولتی گفت: در این جشنواره، عملکرد 
دستگاه ها هر ســال مورد ارزیابی قرار می گیرد و 
اواسط شــهریور، جمع بندی و امتیاز داده می شود. 
یکی از مواردی که چندسال است، بررسی می شود، 
مناسب ســازی ســاختمان های اداری است. سال 
گذشته ۲۴ هزار ساختمان از ۱۰۰ دستگاه اجرایی 
در ۳۱ اســتان و ۴۵۰ شهرستان مورد ارزیابی قرار 

دادیم.
تدوین شاخص های مناسب سازی 

دستگاه های غیردولتی و اماکن عمومی
رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی مناسب 
ســازی کشــور گفت: برای ارزیابی دســتگاه ها، 
مکاتباتی با دستگاه انجام می دهیم و چک لیست ها 
)ســیاهه ها( را به دستگاه ها می فرستیم. دستگاه ها 
خودارزیابی می کنند و همکاران ما راستی آزمایی و 
بازدید محلی انجام می دهند و گزارش آن را برای 
ما می فرستند و در سامانه مدیریت عملکرد سازمان 
موسوم به »تسما« وارد می کنیم. شاخص هایی که 
در ایــن ارزیابی کنترل می شــود، مناســب بودن 
ورودی ســاختمان، فضای بهداشــتی ساختمان، 
وضعیت آسانســور و وضعیت ســطوح شــیب دار 

ساختمان ها است.
رضایی فر خاطرنشان کرد: در سال ۱۴۰۰، طبق 
اســتانداردهای اعام شــده، ۵۲ درصد میانگین 
تحقق مناسب سازی ما بوده است و سال قبل آن 
۴۸ درصد بود که میانگین چهار درصد رشــد کرده 

است ایده ال ما بالای ۷۵ درصد است.
وی تصریح کرد: اکنون از وضعیت مناسب سازی 
ســاختمان های غیردولتی، اماکن عمومی و معابر 
شــهری اطاعات مدونی نداریم که اســتارت آن 
را برای بررســی محیط ها زدیم و شاخص های آن 
مشخص شده است تا ســال آینده بتوانیم ارزیابی 
از وضعیــت فضاهای عمومی و خصوصی از جمله 
اماکن عمومی و معابر در سطح کشور داشته باشیم. 
چک لیست های آن آماده شده است و از ماه آینده 

شروع می کنیم.
اکنون ســاز و کاری داریم تا به صورت موردی 
بتوانیم موانــع را از جلوی پای افرادی که دچار 
مشکل می شــوند، برداریم بنابراین سامانه ای به 
نام »سامانه معبر« با شماره ۳۰۰۰۰۱۲۳۲۲ راه 
اندازی کردیم و افــرادی که در محل زندگی و 
کار خود به صورت موردی دچار مشکل در حوزه 
مناسب سازی هســتند، مشــکل خود را به این 
ســامانه منتقل می کنند.رضایی فر خاطرنشــان 
کرد: اکنون ســاز و کاری داریــم تا به صورت 
مــوردی بتوانیم موانــع را از جلوی پای افرادی 
که دچار مشــکل می شــوند، برداریــم بنابراین 
ســامانه ای بــه نام »ســامانه معبر« با شــماره 
۳۰۰۰۰۱۲۳۲۲ راه انــدازی کردیم و افرادی که 
در محــل زندگی و کار خــود به صورت موردی 
مناسب ســازی هستند،  در حوزه  دچار مشــکل 

این سامانه منتقل می کنند. به  را  موضوع 
وی ادامه داد: بعد از اعام مشــکات به سامانه 
معبــر از طریق مراکز اســتان ها با دســتگاه های 
مربوطه بــرای رفع آن مشــکل مکاتبه می کنیم 
و نتیجــه را به ارســال کنندگان پیــام نیز اطاع 
می دهیم. البته برخی موارد مناسب ســازی زمانبر 

است.

زمانی برای تساوی حقوق شهروندی
»امتیاز« از رابطه  مستقیم مناسب سازی و حضور معلولان در جامعه گزارش می دهد؛


